
NEJVÍCE PENĚZ NEVYDĚLÁVÁ SAZKA,
ALE AUTOMATY

PŘETAHOVÁNÍ O SAZKU NEMÁ PRO VEŘEJNÉ
 ROZPOČTY VELKÝ VÝZNAM

Čísla hovoří jasně: Zatímco číselné loterie, kde je 
Sazka hegemonem, v roce 2009 vygenerovaly 
v odvodech pro stát a neziskový sektor 781 mi-
liónů Kč, loterní automaty všeho druhu (výherní 

hrací přístroje, videoloterijní terminály, elektromechanické 
rulety atd.) sedmkrát tolik, celkem 5,5 miliardy Kč. I když 
je přetahování miliardářů o Sazku napínavým příběhem, pro 
veřejné rozpočty nemá velký význam (zejména v situaci, 
kdy většina odvodů Sazky směřuje na splátky haly). Oproti 
tomu výpadek příjmů z automatových her by okamžitě dras-
ticky pocítily stát, obce i neziskový sektor včetně sportu.
Na pozadí bitvy o Sazku probíhá proces, který je pro bu-
doucnost loterního trhu v ČR daleko významnější: noveli-
zace loterního zákona, která nejvíce ovlivní právě trh auto-
matových her. Ve zkratce jde o to, aby obce mohly regulovat 
výskyt moderních automatů (zejména videoloterijních ter-
minálů) na svém území a měly z jejich provozování příjmy. 
Klíčová otázka zní: Lze přitvrdit v regulaci automatů 
a zároveň neztratit příjmy, které pro veřejné rozpočty ge-
nerují? Jsem přesvědčen, že ano, pokud bude legislativa 
férová a obce budou při uplatňování svých pravomocí při 
regulaci hazardu jednat přiměřeně reálné situaci a vůči všem 
provozovatelům automatů rovným způsobem. Legislativa 
by měla umožnit obcím regulovat výskyt všech druhů auto-
matů na jejich území a dát jim široké spektrum možností od 
totálního zákazu až po výběr jednotlivých ulic, kde mohou 
být automaty provozovány. Na druhou stranu by neměla 

existovat možnost obecní vyhláškou zakazovat jednotlivé 
herny a takovou vyhlášku vydávat třeba několikrát za rok, 
jak to lze nyní u výherních hracích přístrojů. 
Další férovou podmínkou je ochránit investice podnikatelů, 
kteří v současnosti automaty provozují, a dát jim možnost 
přiměřeného přechodného období, kdy budou herny, které 
jim stát povolil dávno v minulosti otevřít, chráněny před vli-
vem obecních vyhlášek. V opačném případě hrozí vlna soud-
ních sporů mezi státem a provozovateli loterií kvůli zmaření 
investic. Většina asociací zastupující jednotlivá „písmena“ 
herního průmyslu se shodla na podpoře přechodného obdo-
bí v délce pět let a tuto lhůtu se budou snažit prosadit jako 
kompromis mezi legislativními návrhy Ministerstva fi nancí, 
které dobu platnosti povolení neomezují vůbec, a krajními 
postoji některých poslanců, kteří navrhují přechodné období 
v délce tři, dva nebo dokonce jeden rok.
Bez ohledu na to, jak přetahování miliardářů o Sazku do-
padne, klíčové pro fi nancování neziskového sektoru i příjmy
státu z loterií je vytvořit standardní prostředí pro nejvýnos-
nější loterní segment: automaty. Díky němu by veřejné roz-
počty i neziskový sektor včetně sportu měly garanci trvale 
vysokých příjmů a provozovatelé sázkových her podnika-
telskou jistotu. Široká veřejnost by získala záruku, že účast 
na sázkových hrách bude svobodnou volbou dospělých 
odpovědných jedinců, nikoliv široce propagovaným způso-
bem zábavy bez pravidel.

Andrej Čírtek (UHP ČR)

V souvislosti s loterní branží se v těchto dnech pozornost veřejnosti soustředí na dění 
v Sazce. Přitom pro příjmy veřejných rozpočtů i neziskového sektoru má Sazka a její čísel-

né loterie relativně malý význam v porovnání se segmentem automatových her. 
Právě o budoucnost loterií na automatech se v současnosti vede v porovnání 

se Sazkou méně viditelná, ale o to významnější legislativní bitva.



STANOVISKO
HERNÍHO PRŮMYSLU ČR

K NOVELE LOTERNÍHO ZÁKONA
Zástupci asociací a fi rem, které zastupují 90 % herního průmyslu v ČR (APKURS, 

Asociace casin, Česká loterní komora, SPELOS, UNASO, Unie herního průmyslu ČR) 
odsouhlasili na společném jednání dne 19. dubna 2011 následující stanovisko:

1. Přijetí novely zákona o loteriích a jiných podobných 
hrách (dále „novela zákona o loteriích“) je nezbytné 
pro narovnání ekonomických i právních vztahů mezi 
provozovateli, obcemi a státem. Je v zájmu všech zú-
častněných stran, aby vstoupila v platnost a účinnost 
co nejdříve. Současný stav nikomu neprospívá, situaci 
na trhu zhoršuje a vyvolává právní nejistotu pro další 
období.

2. Novela zákona o loteriích by měla být stručným, sro-
zumitelným a jednoznačným textem, který řeší nej-
palčivější problémy zejména v oblasti regulace pro-
vozování sázkových her v obcích. 

3. Novela zákona o loteriích by neměla být pokusem 
nahradit nový zákon o loteriích a jiných podobných 
hrách, jehož přijetí je vzhledem ke koncepční zastara-
losti současné právní úpravy dlouhodobě nezbytným 
a jediným možným řešením.

4. Novela zákona o loteriích se nesmí stát nástrojem 
konkurenčního boje na loterním trhu. Proto není mož-
né, aby selektivně zhoršila podmínky pro provozova-
tele určitého druhu loterií či sázkových her nebo určité 
velikosti. 

5. Novela zákona o loteriích by měla v prvé řadě upřes-
nit a posílit pravomoci obcí při regulaci provozování 
sázkových her na území obce při zachování principu 
ochrany investic provozovatelů her, a to až do úrovně 
jednotlivé ulice nebo náměstí.

6. Novela zákona o loteriích by měla nasměrovat část 
odvodů z videoloterních terminálů a dalších technic-
kých zařízení v provozovnách na území obcí přímo do 
obecního rozpočtu. Výše příjmu pro obec by se měla 
odvíjet od výnosu ze zařízení provozovaných na jejím 
území.

7. Novela zákona o loteriích by měla přinést: 
 (i) pro stát i komunální sféru garanci trvale vyso-
  kých příjmů ze sázkových her ve formě daní, 
  odvodů či poplatků,
 (ii) pro provozovatele sázkových her podnikatelskou 
  jistotu s možností dosáhnout při dodržování všech 
  pravidel regulace přiměřeného zisku, 
 (iii) pro širokou veřejnost záruku toho, že účast
  na sázkových hrách bude svobodnou volbou do-
  spělých odpovědných jedinců, nikoliv široce 
  propagovaným způsobem zábavy bez pravidel.

Andrej Čírtek  (UHP ČR)


